

EVIDENCE

Ottawa, Wednesday, March 7, 1990

[Text]

The Sub-Committee on Veterans Affairs met this day at 7:00 p.m. to examine Veterans Affairs Votes 1, 5, 10, 15 and 20 of the 1989-90 Estimates.

Senator Jack Marshall (Chairman) in the Chair.

The Chairman: I will call the meeting to order. I usually start out with "honourable senators", but I cannot find any around me. As a matter of fact, I am heavily outnumbered by witnesses. I am very pleased that some of the members of the executive of the National Prisoners of War Association could be with us tonight. I feel I may have a conflict of interest because I have become their patron. If the people in the seats around us note some favoritism, it is none of your business.

First I would like to welcome Mr. Frank Houison, President of the National Prisoners of War Association; Ray Smith, the Past President of the National Prisoners of War Association on his left; Mr. Bob Large, another Past President; Mr. Oswald Luce, a member of the executive of the National POW; John Vernier, President of the Ottawa Chapter; Gordon Olmstead, the Chairman of the National Prisoners of War Merchant Navy Prisoners of War Association; and Gordon MacDonald, a member of the Ottawa Chapter. How is that for a memory of someone who is 70 years old?

I want to welcome again Mr. Mike Cobb from the Department of Veterans Affairs, David Chase, Legislative Assistant in the department for the minister and Mrs. Gordon Olmstead.

I want to say at this time that there is no lack of interest on the part of senators, but we happen to be adjourned at the present time so everyone has gone home, probably not to see their constituents, but they have gone home anyway. It is difficult to find a quorum but we have within our mandate that the chairman of the committee himself can take evidence, and I am pleased that Senator MacDonald has given me support. He is a very busy man but, as a veteran himself, is always sympathetic. So whoever would like to start can begin with their brief or a few words.

Mr. Ray Smith, Immediate Past National President, National Prisoners of War Association, Kitchener, Ontario: I wish to thank all of you for coming out to listen to us, and we will try not to take too much of your time. Gentlemen, we respectfully make the following submissions on behalf of all former prisoners of war and their dependents, in order to maintain the intent of former committee members of the federal House of Parliament and to assure all veterans of their rights and privileges as intended under previous legislation placed before Parliament, but which is presently being denied. We hope that you will concur in our presentations so that those concerned may believe that the sacrifices they made were not in vain, and that their twilight years may be spent in peace, security and dignity.

TÉMOIGNAGES

Ottawa, le mercredi 7 mars 1990

[Traduction]

Le sous-comité des affaires des anciens combattants se réunit aujourd'hui à 19 heures pour l'étude des crédits 1, 5, 10, 15 et 20 des anciens combattants contenus dans le Budget des dépenses 1989-1990.

Le sénateur Jack Marshall (président) occupe le fauteuil.

Le président: Je déclare la séance ouverte. Je commence habituellement en employant l'expression «honorable sénateurs», mais je n'en vois aucun autour de moi. En fait, je me retrouve seul parmi de nombreux témoins. Je suis heureux que les membres du conseil exécutif de l'Association nationale des prisonniers de guerre aient pu venir ici ce soir. Je risque peut-être de me retrouver dans une situation de conflit d'intérêts car je suis devenu pour eux un habitué. Si ceux qui nous entourent trouvent qu'il y a du favoritisme, ça ne les regarde pas.

Je voudrais d'abord souhaiter la bienvenue à M. Frank Houison, président de l'Association nationale des prisonniers de guerre; à sa gauche, M. Ray Smith, ancien président de l'Association nationale des prisonniers de guerre; M. Bob Large, également ancien président; M. Oswald Luce, membre du conseil exécutif de l'Association; M. John Vernier, président de la section d'Ottawa; Gordon Olmstead, président de l'Association nationale des prisonniers de guerre de la Marine marchande; et Gordon MacDonald, membre de la section d'Ottawa. J'ai bonne mémoire pour un homme de 70 ans, n'est-ce pas?

Je tiens également à souhaiter la bienvenue à M. Mike Cobb, du ministère des Anciens combattants; M. David Chase, adjoint législatif du ministre et M. Gordon Olmstead.

Je tiens à préciser que ce n'est pas que les sénateurs manquent d'intérêt, mais il se trouve que le Sénat est en période de congé à l'heure actuelle et que les sénateurs sont retournés chez eux, sans doute pas pour rencontrer leurs commettants, mais quoi qu'il en soit ils sont partis. Il est difficile d'avoir un quorum, mais le mandat du Comité prévoit que le président peut entendre lui-même des témoignages. Je suis néanmoins heureux que le sénateur MacDonald vienne me prêter main-forte. C'est un homme très occupé, mais étant lui-même un ancien combattant, il démontre toujours une attitude sympathique. Quelqu'un peut maintenant commencer, soit en présentant son mémoire ou en prononçant quelques mots.

M. Ray Smith, ancien président national immédiat, Association nationale des prisonniers de guerre, Kitchener (Ontario): Je vous remercie tous d'être venus nous entendre aujourd'hui. Nous essaierons de ne pas vous retenir trop longtemps. Messieurs, nous vous présentons nos doléances au nom des anciens prisonniers de guerre et de leurs familles, qui vous demandent de demeurer fidèles à la volonté des anciens membres du Comité du Parlement fédéral de faire en sorte que les droits et privilèges des anciens combattants prévus dans l'ancienne loi déposée devant le Parlement, et qui leur sont actuellement refusés, soient protégés. Nous espérons que vous souscrirez à notre point de vue, de sorte que les intéressés puissent croire que les sacrifices qu'ils ont accomplis ne l'ont pas